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Nový magisterský studijní program  
Právo a právní věda

Asi nemusím zdůrazňovat, že na fakultě je uskutečňován 
pětiletý nedělený magisterský studijní program Právo 
a právní věda. V současné době je však v běhu schvalo-
vací proces návrhu nového magisterského studijního 
programu Právo a právní věda, který má být na fakultě 
uskutečňován od akademického roku 2020/2021. Velmi 
mne těší, že Akademický senát fakulty vyjádřil k tomu-
to návrhu na svém zasedání dne 21. března 2019 jedno-
myslně souhlasné stanovisko. Vědecká rada bude návrh 
schvalovat dne 11. dubna 2019.

Někteří považují návrh za málo revoluční, někteří naopak 
za příliš revoluční, někteří ho označují jako (více či méně) 

evoluční. Ale to jsou jenom obecná označení, mnohem 
důležitější je samotný obsah návrhu tohoto studijního 
programu. Dovolte mi proto, abych Vás seznámil s princi-
py, na kterých nový návrh spočívá a uvedl nejdůležitější 
změny, které mají nastat ve srovnání se stávajícím studij-
ním programem.

Nicméně nejprve je třeba uvést, že důvodem přípravy 
tohoto návrhu jsou nejenom vnější vlivy (nařízení vlá-
dy, požadavky rektorátu, Rady pro vnitřní hodnocení, 
profesních komor), ale i vnitřní vlivy (výsledky diskuse 
akademické obce, výsledky evropského projektu). Při 
přípravě je třeba zohlednit i ekonomický aspekt. V této 
souvislosti považuji za důležité, že návrh samotný a před-
tím jeho teze byly zveřejněny a každý se k nim mohl vyjá-
dřit, a to dokonce několikrát. Uskutečnily se kulaté stoly, 
veřejné diskuse, návrh byl projednán na zasedání vedou-
cích kateder a na vědecké radě. V rámci přípravy nového 
programu byly rovněž uskutečněny konzultace s práv-
nickými profesními komorami, zájmovými sdruženími 
i veřejnými institucemi (např. Česká advokátní komora, 
Notářská komora ČR, Unie státních zástupců, Soudcovská 
unie, Unie podnikových právníků, Nejvyšší státní zastupi-
telství, Ministerstvo spravedlnosti ČR, Ministerstvo vnit-
ra ČR atd.).

Ale nyní již k samotnému obsahu návrhu studijního pro-
gramu. Profil absolventa studijního programu je změněn 
v návaznosti na rámcový profil absolventa podle nařízení 
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vlády o oblastech vzdělávání ve vysokém školství. V dů-
sledku toho dochází k významné změně, a to k posílení 
dovednostní složky ve studijním programu zejména po-
sílením dovednostní složky na seminářích v povinných 
předmětech, stanovením povinnosti absolvovat alespoň 
jeden předmět ze skupiny povinně volitelných předmětů 
odborných právních praxí, stanovením povinnosti absol-
vovat alespoň dva předměty ze skupiny dovednostních 
povinně volitelných předmětů a zavedením nového stu-
dijního předmětu Úvod do studia práva. Tento předmět 
bude povinen absolvovat každý student na začátku své-
ho studia a jeho absolvování by mu mělo pomoci vytvořit 
lepší předpoklady pro studium předmětů dalších. 
Studium studijního programu Právo a právní věda má 
i nadále být univerzálním a komplexním studiem prá-
va s tím, že zůstává zachována možnost studenta profi-
lovat se v určitém vědním právním oboru, a to zejména 
pomocí volby tématu diplomové práce, konáním oboro-
vé části státní závěrečné zkoušky z příslušného vědního 
právního oboru a volbou povinně volitelných a volitel-
ných předmětů a jejich modulů.

S ohledem na vyšší počet studijních povinností a omezení 
možnosti opakovaného zápisu některých předmětů má 
být studium náročnější, ale zároveň díky změnám způ-
sobu výuky a kontrol studia kvalitnější. Cílem je, aby stu-
denti skutečně studovali studijní program prezenční for-
mou, což se bohužel dnes v řadě případů neděje. První 

čtyři ročníky jsou navrhovány jako náročnější, poslední 
ročník pak studijně flexibilnější (student má prostor pro 
obecné povinně volitelné předměty, pro absolvování od-
borné právní praxe nebo dovednostních předmětů, pro 
psaní diplomové práce, pro uskutečnění zahraničního vý-
jezdu a pro přípravu na státní závěrečné zkoušky).

S tím souvisí i změna týkající se rekvizit u jednotlivých 
předmětů. Zatímco dnes většina studentů i díky nastave-
ní rekvizit studuje podle doporučeného studijního plánu 
a v případě neúspěchu u zkoušky z některého předmětu 
je nucena prodlužovat si studium, nově by studium mělo 
být více flexibilnější. U povinných předmětů bude sta-
novena podmíněnost jejich zápisu absolvováním pouze 
několika předmětů doporučených pro 1. ročník studia 
a nebude stanovena podmíněnost jejich zápisu zápisem 
předmětů jiných. Cílem je, aby do dalších ročníků prošli 
jen ti studenti, kteří mají předpoklad studium úspěšně 
dokončit, a to ve standardní době studia (maximálně zvý-
šené o 1 rok).

Co se týká kontrol studia lze zmínit dva charakteris-
tické rysy nového studijního programu. Předně dochází 
ke  sjednocení forem kontrol studia u jednotlivých povin-
ných a povinně volitelných předmětů, například zápočet 
bude pouze předpokladem pro konání zkoušky, nikoliv 
samostatnou formou kontroly studia. To povede k nahra-
zení dosavadních zápočtů klasifikovanými zápočty. 
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I tato změna je součástí změn, které mají studenty moti-
vovat k tomu, aby se účastnili výuky a studovali v průběhu 
semestru. Druhým rysem je důraz na kombinaci písem-
ných a ústních forem kontroly studia. Součástí studijního 
programu by měly být jak písemné, tak i ústní kontroly 
studia a konečně i kontroly kombinované. S  ohledem 
na současný stav to znamená zvýšení počtu písemných 
a kombinovaných zkoušek.

Návrh dále počítá s posílením výuky zejména základních 
teoretických předmětů profilujícího základu (zejmé-
na občanského práva hmotného, správního práva, trest-
ního práva). Patrné je to zejména u občanského práva 
hmotného, u něhož se počítá takřka s dvojnásobnou ča-
sovou dotací pro seminární výuku. Navíc by výuka těchto 
studijních předmětů měla probíhat již v prvních roční-
cích studia (např. občanské právo hmotné již v 1. ročníku 
a správní právo a trestního právo již ve 2. ročníku). 

Neméně důležitá je pro právníka výuka cizích jazyků. 
V této oblasti dochází k posunu výuky jazykových před-
mětů v doporučeném studijním plánu na začátek studia, 
neboť je důležité, aby se studenti s odbornou cizojazyč-
nou terminologií začali seznamovat již na začátku svého 
studia a poté své znalosti a dovednosti mohli dále zdoko-
nalovat. K tomu by měl sloužit i záměr nabídnout možnost 
absolvovat semináře z některých povinných předmětů 
v anglickém jazyce (např. evropské právo, mezinárodní 
právo veřejné nebo ekonomie).

Zůstává zachováno rozdělení státní závěrečné zkoušky 
na čtyři části, a to obhajobu diplomové práce, oborovou 
část, soukromoprávní část a veřejnoprávní část, jejichž 
pořadí nebude dáno. Nicméně dochází k výrazné změně 
u  předpokladů, které musí student splnit, aby se mohl jed-
notlivých částí státní závěrečné zkoušky účastnit. Obhajo-
ba diplomové práce a oborová část se tak fakticky bude 
moci konat již po druhém ročníku (po dosažení 120 kredi-
tů a  absolvování diplomového semináře a  zkoušky z pří-
slušného předmětu) a soukromoprávní a veřejnoprávní 
část již po čtvrtém ročníku (po dosažení 240 kreditů a ab-
solvování předmětů z příslušné skupiny předmětů). Svou 
poslední část státní závěrečné zkoušky však student bude 
moci skládat až po dosažení 300 kreditů.

Co se týká forem a metod výuky, jsou cílem menší semi-
nární skupiny. Samozřejmě, že zde bude studijní program 
limitován prostorovými možnostmi fakulty a personální-
mi a časovými kapacitami, nicméně k poklesu počtu stu-
dentů na jednotlivých seminářích by dojít mělo. 
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Pouze tak je totiž možné uskutečnit i další související 
změny ve výuce, které jsou součástí nového studijního 
programu (např. výuka formou interakce se studenty,  
plnění úkolů studenty v průběhu semestru, učení se na zá-
kladě problémů, využívání moderních technologií apod.).

Konečně je třeba zmínit změny ve výuce právní historie 
a ekonomie. Výuka právní historie by měla být zaměřena 
na moderní právní dějiny a mělo by dojít ke zvýšení její 
provázanosti s ostatními povinnými předměty. V oblasti 
výuky ekonomie by předmět Teorie národního hospodář-
ství měl být nahrazen předmětem Právo a ekonomie s dů-
razem na mikroekonomii a ekonomickou analýzu práva.

Výše uvedený výčet je pouze základním a stručným 
výčtem nejdůležitějších změn, které navrhovaný magis-
terský studijní program přináší. 

Pokud má někdo zájem seznámit se s navrhovaný-
mi změnami detailně, veškeré materiály týkající se 
návrhu jsou dostupné na: https://netstorage.prf.cuni.
cz/NetStorage/?/oneNet/NetStorage/DriveL_APPS/
Akreditace

Věřím, že v případě přijetí návrhu nového magisterského 
studijního programu Právo a právní věda dojde ke kvali-
tativnímu posunu výuky práva na naší fakultě a doufám, 
že to bude ku prospěchu studentů i pedagogů.

Radim Boháč
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Dvacet let programu Erasmus  
na Právnické fakultě UK

Projekt Erasmus nabízí už dvacet let možnost studentům 
(zejména ze členských zemí EU) vyjet studovat do jiné unij-
ní země. Když se Česká republika k Erasmu přidala, byla to 
pro většinu studentů první možnost někam na delší dobu 
vyjet. Studovat v zahraničí se sice dalo už brzy po roce 
1989, ale pro většinu studentů (a jejich rodičů) to bylo vel-
mi nákladné a prakticky nedostupné. Erasmus+ patří mezi 
jedny z nejviditelnějších a nejznámějších evropských pro-
gramů, byl založen už v roce 1987. Od roku 2014, kdy byl 
rozšířen do stávající podoby, v zahraničí s jeho podporou 
studovalo, absolvovalo stáž či odborný výcvik, vyučovalo 
nebo pracovalo jako dobrovolník přes 2,8 milionu osob. 

V roce 2017 možností evropského programu na podporu 
vzdělávání Erasmus+ využilo skoro 800 000 lidí. Z nejnověj-
ších údajů zveřejněných Evropskou komisí plyne, že  v  Čes-
ku se do něj zapojilo 7 891 studentů a stážistů, včetně 89 
z jiných zemí světa. Nejčastěji z českých škol vyjížděli do 

Německa, Španělska a Francie. Naopak do Česka v rámci 
výměnných pobytů přijelo 7 649 vysokoškolských studentů, 
2 448 stážistů a  437 studentů z partnerských zemí, tedy 
i  ze států mimo Evropskou unii. V roce 2017 dosáhly v ČR 
granty v rámci programu bezmála 35 milionů eur (skoro 
900 milionů Kč).

Právnická fakulta UK si dlouhodobě vede velmi dobře v  po-
čtu studentů, kteří vyjíždějí studovat do zahraničí i v počtu 
„Erasmáků“, kteří přijíždějí k nám. O detailech jsme si  po-
vídali s profesorem JUDr. Milanem Damohorským, DrSc., 
který je nejen proděkanem pro zahraniční záležitosti, ale 
i  fakultním koordinátorem Erasma.
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Co je Erasmus, Vašimi slovy?
Erasmus je velmi efektivní forma spolupráce mezi uni-
verzitami, nejprve v podobě výměny studentů, pak i  pe-
dagogů a nejnověji i zaměstnanců. Jedná se o studijní 
pobyty v  rámci zemí Evropské unie, avšak jsou tam zahr-
nuty i další země jako například Norsko. Specifický, byť 
velmi podobný program se uskutečňuje též se švýcarský-
mi univerzitami. Letos budeme mít 15 let od vstupu Čes-
ké republiky do Evropské unie. Je to šance pro miliony 
mladých Evropanů z různých oborů bakalářského, magi-
sterského nebo doktorského studia strávit semestr nebo 
dva (nebo nejnověji až tři roky) v zahraničí na jiné part-
nerské univerzitě. Za těch 15 let se změnily názvy progra-
mů a lehce se mění i podmínky a financování, ale  jádro 
zůstává stejné v  tom, že mladí mají možnost studovat 
v zahraničí.

Jaký je zájem o Erasmus na naší fakultě?
Když program začínal, vysílala naše fakulta mezi 15 až  30 
studenty ročně. Teď vysílá za rok okolo 160 studentů. 
Přesto v posledních letech nastává mírná stagnace, pro-
tože studenti už mnohdy nejezdí na celý rok, ale jen na 
semestr. Zřejmě je tam tlak různých okolností, jako jsou 
ekonomické důvody, chtějí už pracovat, možná se bojí te-
rorismu. Ale asi 170 studentů na naši fakultu ročně přijíž-
dí a to číslo stále roste. Tomu jsme velmi rádi, i když nám 
to trochu komplikuje situaci, neboť musíme už mnohé 
předměty dělat jako dvě paralelky. Naše erasmácká míst-

nost na fakultě (č. 303) je pro 100 studentů a už se tam 
zkrátka někdy všichni nevejdou. Dříve jezdili především 
studenti z německy mluvících zemí a frankofonní a teď 
jezdí hodně Španělé a kupodivu i Britové. Radujeme se 
z  toho velice. Je to nejen díky výbornému jménu fakulty 
a  Univerzity Karlovy ve světě, ale samozřejmě je láka-
dlem také poklidná Česká republika, krásné a starobylé 
hlavní město Praha a jistě i vynikající a levné české pivo. 

Pro Erasmáky máme výuku v angličtině (program „The 
Czech Legal System in European Context“). V posledních 
letech se mohou na tyto předměty zapsat i Češi, pokud 
zbývá kapacita. Potkat se tedy mohou s českými studenty 
při výuce, ale i ve spolcích. Různé akce jako 100 let Čes-
koslovenské republiky, akce univerzity, rauty, parníky, 
sportovní akce, to vše mají společné. Je to možnost se po-
tkat a skamarádit. 
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A jezdí s Erasmem i pedagogové?
Ano, pedagogové jezdí, ale mohli by jezdit trochu více. 
Myslím, že je to pro nerodilého mluvčího stále ještě od-
vaha odborná i jazyková si stoupnout před 50 až 100 stu-
dentů v zahraničí a něco jim kvalitně přednášet. 
Zejména pokud je to anglicky mluvící země, protože ostat-
ní jako Němci nebo Francouzi mají k angličtině u cizinců 
větší toleranci. Ale výměny pro pedagogy jsou zpravidla 
jen na týden.

Jak je to s financováním v Erasmu? Pokryje stipendi-
um náklady?
Stipendia sice nepokryjí všechny náklady, je to ve výši 
kolem 400 až 500 euro na studenta a měsíc, přesto naši 
studenti dostávají výrazně více než studenti v Polsku, 
v  Maďarsku nebo na Slovensku. Něco si k tomu musí při-
vydělat nebo jim půjčí rodiče, ale je to dobrý základ. Men-
ší část peněz je z Evropské unie a větší od české vlády, 
to  je asi dobré si uvědomit.
Kam jezdí naši studenti nejraději?

Nejdříve byla velká euforie pro britské univerzity. Když 
jsme začínali, měli jsme však jedinou partnerskou brit-
skou univerzitu - Cardiff ve Walesu. Dnes už jich máme 
asi patnáct. Zájem je kromě Anglie a Walesu i o Skotsko 
a o  renomované univerzity jako Paříž, Berlín, Hamburk. 
Dost studentů jezdí také do Vídně. Někdy se studenti pod-
ceňují a netroufají si na destinace, jakými jsou Utrecht, 
Ghent nebo Heidelberg, což je škoda. Máme 120 partner-

ských univerzit, takže ta nabídka je až 300 míst. Nemá-
me bohužel ani tolik zájemců. Konkurzy na výjezdy Eras-
ma jsou vždycky na přelomu února a března, doplňkový 
konkurz na letní semestr pak začátkem října příslušného 
roku. Konkurzy probíhají v angličtině, němčině, francouz-
štině, italštině a španělštině. Bývá mírný přetlak na an-
glicky mluvící školy, ale na ty jiné ani moc ne. Je to asi 
problém již s výukou jazyků na středních školách, proto-
že ubývá studentů, kteří dobře mluví francouzsky, špa-
nělsky i německy.

Co se hodnotí u pohovoru na Erasmus?
Konkurz má dvě částí. První, písemná část je hodnocení 
studentem předložených či z informačního systému vy-
generovaných písemných podkladů. Těmi jsou výsledky 
studia (zejména studijní průměr a počet nedostateč-
ných), dále motivační dopis, doporučení od jednoho pe-
dagoga, případně osvědčení o jazykové způsobilosti a po-
dobně. Značnou váhu má i účast ve SVOČ, mezinárodních 
moot courtech, výkon práce pomocných vědeckých sil či 
absolvování předmětů zahraničních vyučujících v cizích 
jazycích na PF UK. 

Druhá část je ústní, která se odehrává před komisí, ve kte-
ré je zpravidla čtyři až pět učitelů a je tam též zástupce 
studentů delegovaný studentskou částí Akademického 
senátu. Studenti jsou někdy náročnější a  přísnější než 
učitelé. Vždy někdo z učitelů je buď pedagog z  katedry ja-
zyků, nebo rodilý mluvčí, aby prověřil vyjadřování v  da-
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ném cizím jazyku. Ověřuje se i celková motivace a  pře-
hled studenta o zvolené zemi, městě a  univerzitě.

Nově mohou vyjíždět i zaměstnanci. Zatím však jezdí 
převážně pracovníci knihovny a zahraničního oddělení. 
Začíná růst i zájem studentů o následné praktické stá-
že, které jsou v zahraničí u různých navazujících insti-
tucí (soudy, notáři, advokáti, velvyslanectví, neziskové  
organizace či  orgány OSN) zpravidla pak v rozsahu dvou 
až  tří měsíců.

Vrací se k nám na fakultu Erasmáci třeba na další 
studium?
Teď teprve začneme nabízet možnost postgraduálního 
studia i v angličtině, ale jezdí sem například jako pedago-
gové. Například pan doktor Martin Paus z Německa, kte-
rý u nás učí německé právo, je původně Erasmák vyslaný 
z  UNI Bonn. Naši absolventi Erasma jsou zase na  vý-
znamných postech ve státní správě (ministři, náměstci 
ministrů, ředitelů odborů apod.) nebo v mezinárodních 
a evropských institucích. Mnohdy se pak potkávají i po 
letech. Svět je vlastně malý. Dlouhodobě jsme ze všech 
17  fakult Univerzity Karlovy na třetím místě ve výjez-
dech i  na příjezdech. 

Od akademického roku 1998/1999, kdy jsme s pro-
gramem začínali, vycestovalo do akademického roku 
2017/2018 včetně do zahraničí přes 2 350 studentů PF 
UK a na naši fakultu naopak více než 1 960 zahraničních 
Erasmáků přijelo. To je jistě značný úspěch.
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Fotografie z fotosoutěže pro studenty vyjíždějící s programem ERASMUS+
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Mezinárodní turnaj v mediaci Vilnius

Ve dnech 24. – 25. 1. 2019 jsme se zúčastnili Meziná-
rodního turnaje v mediaci ve Vilniusu. V těžké kon-
kurenci dalších týmů (10) ze zahraničních univerzit (od 
Itálie, Rakouska přes Bulharsko, Polsko, Lotyšsko až po 
Bělorusko a Ukrajinu) jsme hrdě hájili barvy naší fakulty 
a  univerzity. Nakonec se nám povedlo vybojovat 3. místo 
a věříme, že jsme opět vylepšili již tak skvělé jméno naší 
alma mater. Na prvním místě se umístila Jagiellonian Uni-
versity z Krakova a na druhém Yaroslav Mudryi National 
Law University z Charkova.

Hlavním organizátorem soutěže byla Vilniuská uni-
verzita – Mykolas Romeris University

Soutěž probíhala následovně: Každou univerzitu repre-
zentoval tříčlenný tým. Úvodem nám byly poskytnuty in-
formace ohledně tří rozdílných případů (Sousedský spor, 
Obchodněprávní spor a Spor týkající se rodinného prá-
va). Následně byla každému členu týmu přidělena role, 
kterou má v rámci mediačního sezení ztvárnit. Každý stu-
dent si tak vyzkoušel roli mediátora, strany sporu a práv-
ního zástupce. Výkony studentů, hlavně těch, kteří daný 
spor mediovali, byly hodnoceny rozhodci, praktikujícími 
mediátory. Celý turnaj probíhal v angličtině.

Pro nás to byla skvělá zkušenost, díky které jsme získali 
nové dovednosti v mediaci, a také výborná možnost ově-
řit si naše dovednosti při vedení mediace v cizím jazyce. 

Zpětná vazba od rozhodců, kterou dostal každý student, 
který v daném sporu ztvárnil roli mediátora, byla také 
velmi přínosná a každého z nás opět posunula o něco 
dál. Organizátoři nám připravili také kulturní program, 
v rámci něhož jsme ochutnali místní gastronomii a měli 
možnost navázat kontakt a lépe se poznat se studenty 
z různých zahraničních univerzit. Přiznáváme, že nás 
tuhá zima ve Vilniusu mírně překvapila, ale ani to nám 
nezkazilo skvělý zážitek z turnaje, který je pro studenty, 
zajímající se o  alternativní způsoby řešení sporů, výbor-
nou volbou, neboť získají cenné zkušenosti, nové kama-
rády ze zahraničních univerzit a poznají místní kulturu 
a gastronomii.

Jana Smotlachová, Pavol Šimon, Martin Židlický
studenti 5. ročníku PF UK v uzavřeném studiu
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První ročník soutěže o Cenu Marie Kalenské

Do 1. ročníku soutěže o Cenu Marie Kalenské, který 
se uskutečnil v roce 2018, byly řádně přihlášeny cel-
kem tři soutěžní práce. 

Odborná porota ve složení prof. Bělina, prof. Pichrt a dr. 
Morávek se jednomyslně usnesla, že se ve všech přípa-
dech jedná o mimořádně zdařilé práce, za které si auto-
ři zaslouží uznání. Jako vítězná byla vyhodnocena prá-
ce JUDr. Venduly Mezeiová na téma „Právo na zdraví 
a  legitimní očekávání z pohledu standardních a nad-
standardních zdravotních služeb v systému českého 
zdravotnictví“. Autoři zbývajících prací, JUDr. Barbora 
Cvinerová za práci „Přechod práv a povinností z pracov-
něprávních vztahů ve vybraných členských státech EU“ 
a  Mgr. Michal Blažek za práci „Právní aspekty výkonu od-
borné praxe“, získali čestné uznání poroty a věcné ceny.

Cena Marie Kalenské je prestižní cenou udělovanou Čes-
kou společností pro pracovní právo a právo sociálního 
zabezpečení. Soutěžního kola se může jako soutěžící zú-
častnit každý, kdo ke dni vyhlášení soutěžního kola nedo-
sáhl věku 31 let.

https://www.spolpracsoc.cz/cena-marie-kalenske/
vysledky-souteze/vysledky-2018/
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Profesorka Marie Kalenská, doktorka věd, patří k nejvýznamnějším českým právním vědcům druhé poloviny dvacátého století 
a počátku dvacátého prvního století. Po dokončení Právnické fakulty Univerzity Karlovy absolvovala právní praxi v právním 
a  legislativním oddělení odborů. V  roce 1960 zahájila vědeckou kariéru v Ústavu státu a  práva Československé akademie 
věd. Od roku 1965 působila jako vysokoškolská učitelka na Právnické fakultě UK, a  to nejprve jako odborná asistentka, nic-
méně ještě v témže roce byla po úspěšné habilitaci jmenována docentkou pro obor pracovní právo a právo sociálního zabezpe-
čení. Vědecké hodnosti doktorky právních věd dosáhla v roce 1970. Profesorkou pracovního práva však mohla být jmenována 
až po listopadu 1989, a to v roce 1990. Od šedesátých let byla nejvýznamnější osobností české právní vědy v oboru pracovního 
práva a práva sociálního zabezpečení. Je autorkou či vedoucí autorského kolektivu desítek učebnic z oblasti pracovního práva 
a  práva sociálního zabezpečení, a to od šedesátých let do současnosti. 

Počet odborných publikací, studií a článků publikovaných jak v prestižních časopisech v České republice, tak v zahraničí 
přesahuje hranici dvou set. Dlouhá léta byla členkou Správního výboru Mezinárodní společnosti pro pracovní právo a  právo 
sociálního zabezpečení. 

Mimořádně významná byla její mnohaletá činnost v  oblasti legislativní a při zpracování koncepcí nových právních úprav 
v  oboru pracovního práva a práva sociálního zabezpečení. Je třeba vyzdvihnout také její dlouholetou pedagogickou činnost 
na Právnické fakultě Univerzity Karlovy v Praze, kde vychovala několik generací právníků. V  roce 2004 byl profesorce Ka-
lenské udělen Univerzitou Karlovou titul emeritní profesorka. Je autorkou či vedoucí autorského kolektivu desítek učebnic 
z  oblasti pracovního práva a práva sociálního zabezpečení, a to od šedesátých let do současnosti. Počet odborných publikací, 
studií a článků publikovaných jak v prestižních časopisech v České republice, tak v zahraničí přesahuje hranici dvou set. Dlou-
há léta  byla členkou Správního výboru Mezinárodní společnosti pro pracovní právo a  právo sociálního zabezpečení. 

Mimořádně významná byla její mnohaletá činnost v  oblasti legislativní a při zpracování koncepcí nových právních úprav 
v  oboru pracovního práva a práva sociálního zabezpečení. 

Je třeba vyzdvihnout také její dlouholetou pedagogickou činnost na Právnické fakultě Univerzity Karlovy v Praze, kde vycho-
vala několik generací právníků. V  roce 2004 byl profesorce Kalenské udělen Univerzitou Karlovou titul emeritní profesorka.

Prof. JUDr. Marii Kalenská, DrSc.
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Bratři Spoustovi a Evropská unie

Pavel spousta studuje na PF UK už třetím rokem a spolu 
s  mladším bratrem se dlouhodobě zajímají o politiku. 

K  jejich nejoblíbenějším předmětům na fakultě patří evrop-
ské právo. Bratři Spoustovi také hrají fotbal a rádi cestují. 
Ondřej Spousta je o rok a půl mladší a studuje ve  druhém 
ročníku. Jak říká, bratr mu vyšlapává cestičku na fakultě 
předáváním studijních materiálů a zkušeností.

Ondřej a Pavel se věnují zvyšování povědomí o Evropské 
unii. Zapojují se do různých projektů, objíždějí střední školy 
s vlastní přednáškou a chystají se české občany motivovat 
k  účasti ve volbách do Evropského parlamentu.

Čemu se přesně věnujete a proč Evropská unie? 

Ondřej: Evropská unie je naše srdeční záležitost a hod-
ně pro nás znamená. Věnujeme se tomu, co se v ní děje, 
a  rádi bychom se zasadili o zvýšení volební účasti.

Pavel: Naše činnost je různorodější. Už druhým rokem 
jezdíme po středních školách a přednášíme tam o Evrop-
ské unii. Zaměřili jsme se na zvyšování povědomí o EU, 
a to především u studentů, kde je největší deficit těchto 
znalostí. Studenti většinou mají velmi málo informací. 
Naším cílem je, aby lidé měli o Evropské unii co nejvíce 
informací, a s těmi šli k volbám do EP. Minule byla účast 
žalostná. Přitom Evropský parlament by měl mít nějakou 
legitimitu a oporu ve voličích. To jsou důvody, proč jsme 
se zapojili do kampaně Tentokrát budu volit, kterou za-
štiťuje Evropský parlament po celé Evropě.

Ondřej: Tam společně fungují různé spolky jako Mladí ob-
čané, Mladí demokraté a další, aktivní jsou i jednotlivci.  
Je tam zapojených hodně lidí z naší fakulty. Některé akti-
vity organizuje přímo Evropský dům a my se do nich mů-
žeme zapojit. Dobrovolníci mají volnou ruku a mohou si 
sami vymýšlet svoje aktivity a projekty. My bychom rádi 
rozproudili nějakou kontaktní kampaň před volbami do 
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Evropského parlamentu, chtěli bychom se přiblížit k  li-
dem, abychom s nimi mohli diskutovat a říct jim, že je dů-
ležité jít volit…

Pavel: Evropský dům nám poskytuje materiály, pomáha-
jí s organizací apod., ale není to žádná propagace určité 
strany nebo názorů. Především nás koordinují, a to je 
dobře. Na prvním setkání této iniciativy jsme se pokusi-
li rozdělit si aktivity tak, aby kampaň byla co nejefektiv-
nější a každý se mohl věnovat té agendě, která mu nejvíc 
vyhovuje.

Ondřej: Je důležité se přesně domluvit, kdo co bude dělat, 
aby pět spolků nedělalo stejnou akci ve stejný den. 

Pavel: Nevím, co bychom dělali teď, kdybychom se tehdy 
nezapojili do těchto společných akcí. Asi bychom nějak 
přednášeli, ale jen obtížně bychom se propojili s ostatní-
mi spolky dali hlavy dohromady.

Jak reagují středoškoláci na přednáškách?

Ondřej: Musím zaťukat, že zpětnou vazbu máme zatím je-
nom pozitivní, ať jde o pedagogy nebo studenty. Na skoro 
každé střední škole se najdou jednotlivci, kteří mají kri-
tické dotazy směrem k evropské integraci, ale snad vždy 
následuje z obou stran konstruktivní diskuze s logickým 
závěrem. Snažíme se vše vysvětlit.

Pavel: Nejezdíme do škol říkat, že Evropská unie je úžas-
ná a dělá všechno skvěle. Některé věci se nelíbí ani nám. 

Snažíme se hlavně vysvětlit, jak Unie funguje. Nepřesvěd-
čujeme nikoho, že Unie je špatná nebo dobrá. Udělejte si 
sami názor, ale na základě informací a ne výroku něja-
kého populistického politika v médiích. Proto je sezna-
mujeme s objektivními fakty, máme u toho vždy zdroje, 
statistiky. Ondra má takové své grafické okénko s grafy 
z eurobarometrů. Cítíme, že relevantní informace chybí 
a je to vidět i ve výzkumech veřejného mínění. Studenti 
jsou budoucnost, a proto se je snažíme podpořit.

Ondřej: Jde nám o to, aby si studenti uvědomili, že v Bru-
selu vždy sedí někdo z České republiky, že tam rozhodu-
jeme my sami. Nemáme tam malou váhu hlasů a ani ne-
býváme moc často přehlasováni. Je důležité si uvědomit, 
že  naši zástupci tam spolurozhodují.

Pavel: Přesně tak, přednáška se jmenuje „Česká republika 
v Evropské unii - Brusel jsme i my“. Není to, jak se často 
říká v médiích „Pánové z Bruselu“ a „Brusel nám nařídil“. 
Ne, na každém hlasování vždycky sedí nějaký český zá-
stupce, a to studentům ukazujeme. Evropská unie není 
vzdálený kolos, který nám sem chrlí různá nařízení. Sedí 
tam Češi a spolupodílejí se na tom a mnohdy hlasují pro 
návrhy, které pak čeští politici označují za nesmysly. 

Proč tedy tak málo lidí ví, jak Evropská unie funguje?

Ondřej: Náš vzdělávací systém se bohužel jen málo věnuje 
Evropské unii a věcem s tím souvisejícím. Od revoluce se 
navíc příliš nezměnil, což je samozřejmě způsobeno pře-
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devším nezájmem vládnoucích stran vzdělávací systém 
rozvíjet a tím i zvyšovat politikou gramotnost.

Pavel: My jsme na gymplu měli předmět právo, ve kterém 
jsme se z každého oboru učili trochu, ale evropské právo 
nám nikdo ani nezmínil. Evropskému rozměru politiky 
jsem se příliš nevěnovali. Přitom je potřeba to zdůrazňo-
vat v různých souvislostech a oborech. Pro populistické 
politiky je Brusel ideální výmluvou. Je to daleko, Evrop-
ská unie se příliš nesnaží přiblížit lidem nějakou zají-
mavou a  dobrou formou, domácí politici se pak mohou 
na  Brusel snadno vymlouvat.

Čemu se chcete věnovat v budoucnu? 

Ondřej: Nám by se líbilo, pokud tedy úspěšně vystuduje-
me, směřovat do advokacie, ale o veřejné dění máme zá-
jem a třeba nás to odfoukne někam do politiky. Oba ale 
chceme dál rozvíjet evropskou myšlenku.

Pavel: Pro mě je to těžká otázka. Nejsem příliš vyhraněný 
ani v právu, láká mě advokacie, ale nevím ještě, jaké od-
větví. Právo mám hrozně rád, opravdu mě to baví. Záro-
veň mám zájem o veřejné dění už od 15 let, a to asi jen tak 
nevyhasne. Uvidíme, co pak převáží.

Ondřej: Stihnout se dá všechno.
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Novinky z kateder a pracovišť PF UK

Ze zaslaných novinek i pozvánek vybíráme ty nejzá-
sadnější. Ostatní pozvánky a informace najdete prů-
běžně na fakultním webu.

Smuteční oznámení

Prof. Michal Tomášek vydal v nakladatelství Karoli-
num druhý díl své monografie: Právní systémy dálného 
východu.

Úspěch v soutěži GAČR
V soutěži Grantové agentury ČR uspěl projekt členů ka-
tedry teorie práva a právních učení s názvem: „Co sou-
časné právo sjednocuje a co jej fragmentarizuje z  po-
hledu právní teorie a soudní praxe?“ 

Projekt bude řešen v letech 2019 až 2021 a budou se na 
něm podílet dr. Ondřejek (jako řešitel) a dále prof. Kühn, 
doc. Beran, dr. Žák Krzyžanková a několik studentů pre-
graduálního i  postgraduálního studia. Řešitelský tým 
se  zaměří zejména na dva problémové okruhy:

Vědecká konference  
„Právní jednání a odpovědnost právnických osob po 

rekodifikaci českého soukromého práva“ 
Dne 24. května 2019 se na půdě Právnické fakulty Uni-
verzity Karlovy uskuteční celodenní vědecká konference 
zaměřená na společnou diskuzi a kritickou reflexi nad 
kolektivní monografií „Právní jednání a odpovědnost 
právnických osob po rekodifikaci českého soukromé-
ho práva“, a to jako společný projekt všech tří hlavních 
programů PROGRES, které jsou řešeny na PF UK (progra-

Právnická fakulta s hlubokým zármutkem 

oznamuje úmrtí 

pana profesora JUDr. Jiřího Švestky, DrSc., 

dlouholetého člena katedry občanského práva 

a emeritního profesora fakulty.

Jeho odchodem právnická fakulta ztrácí skvělého 

a zaníceného pedagoga, významného představitele oboru  

občanské právo, který v řadě svých monografiích, 

učebnic a komentářů teoreticky rozpracoval 

nejen zásadní otázky občanského práva, 

nýbrž významně přispěl k rozvoji právní teorie vůbec.

Věříme, že jeho vědecký odkaz ponesou jeho kolegové  

a  žáci do mnoha dalších let a desetiletí.
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my Q02, Q03 a Q04). Jako hlavní referenti vystoupí prof. 
Eliáš, doc. Prášková, doc. Havel, doc. Lavický, dr. Vojtek,  
dr.  Hapla a dr. Pelikán. Více na www.prf.cuni.cz 

Katedra politologie a sociologie koncem roku 2018 
uspořádala v rámci Specifického vysokoškolského výzku-
mu studentské kolokvium, v jehož rámci vystoupil Jan 
Venclík s příspěvkem Legitimita a substantivní reprezen-
tace v EU,  Jan Géryk promluvil o tématu Možnosti a limity 
inspirace současné levice ve filozofii konkrétního a Hana 
Draslarová představila svůj výzkum s názvem Street Law 
a jeho přínosy pro vzdělávání budoucích právníků. 

Na základě disertačních prací studentů Katedry poli-
tologie a sociologie byly nedávno vydány tyto knihy: 

Matěj Gregárka: Stát oběma nohama na zemi: symetrické 
přístupy k legitimitě státu 

Marie Zámečníková: Vady zákonodárného procesu a  zá-
konů v České republice, Německu a Rakousku Radek Píša: 
Soudcokraté, zachránci a  byrokrati.

Konference: Kde |přebývá| devětaosmdesátý?
Konference mladých vědeckých pracovníků  se uskuteční 
22. – 23. 11. 2019. 
Více informací lze nalézt na www.prf.cuni.cz
Kulatý stůl na téma „Správní soudnictví“
Dne 15. března 2019 uspořádala katedra správního prá-
va a správní vědy ve sborovně Právnické fakulty kulatý 
stůl na téma „Správní soudnictví“. 

Tímto tématem katedra navázala na vědeckou rozpravu 
k renesanci správního soudnictví, kterou konala již před 
půl stoletím a která se tehdy setkala se značným ohlasem 
odborné veřejnosti.
Kulatého stolu se zúčastnili významní představitelé stát-
ní správy i soudní moci, např. ministr spravedlnosti ČR 
JUDr. Jan Kněžínek, Ph.D., současný i minulý předseda 
Nejvyššího správního soudu JUDr. Michal Mazanec a JUDr. 
Josef Baxa a další soudci tohoto soudu, soudci Ústavního 
soudu, představitelé teorie správního, civilního i trestní-
ho procesu.

Kolokvium bylo věnováno koncepčním otázkám správní-
ho soudnictví, diskutovalo se zejména nad tezemi a otáz-
kami, které zpracoval do výchozího písemného podkla-
du prof. JUDr. Richard Pomahač, CSc. Základními okruhy 
problémů byly např. postavení a úloha správních soudů 
ve srovnání s Ústavním soudem a soudy civilními a trest-
ními, přístup ke správnímu soudnictví (zejména možnost 
sjednocení žalob namítajících nezákonnost správních 
aktů a postupů, vázanost správní žaloby na vyčerpání pří-
pustných opravných prostředků, odkladný účinek žaloby 
apod.), otázka pravomoci správních soudů týkajících se 
přezkumu zákonnosti normativních aktů, vhodnost sou-
časného pojetí soudního a správního trestání, kapacita 
správních soudů a možnosti řešení jejich přetíženosti, 
přezkumný a nalézací model žalobního systému apod.
Diskuse k těmto i dalším aktuálním otázkám správního 
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soudnictví byla velmi bohatá a podnětná. Jejím výsled-
kem se staly náměty na možné soustavnější zpracování 
problematiky správního soudnictví a práce na koncepci 
„Soudní řád správní 2.0.“

Profesní úspěchy: 

Katedra politologie a sociologie – schválení habilitačního 
návrhu JUDr. Ondřejkové fakultní vědeckou radou. 

Profesní úspěch oslavil taktéž dr. Urban, který byl začát-
kem roku předsedou vlády jmenován členem Rady vlády 
České republiky pro lidská práva
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Katedra tělesné výchovy a sportu

PODZIMNÍ PRÁVNICKÁ PÁLKA 2018
Turnaj ve stolním tenisu – dvouhra mužů

11. ročník

sobota 15. 12. 2018, SCUK Hostivař
pořadatel: KTV PF UK + VŠEHRD

Tradičního turnaje se letos zúčastnilo 8 hráčů a byla 
to  ryze pánská záležitost. Ve zvoleném systému zápasů 
každého s každým rozhodl počet výher (potažmo vzájem-
ný zápas a dále celkově získané sety) o konečném umístě-
ní v soutěži. Turnaj se nesl v duchu nadšeného a  bojovné-
ho zápalu pro hru a vyrovnanost řady zápasů jen podtrhla 
fakt, jak dramatický turnaj to tentokrát byl. Ukázalo se, 
jak tenká umí být ve sportu hranice mezi úspěchem a ne-
zdarem! Přesto všichni hráči odcházeli spokojeni a spor-
tovně obohaceni! Sláva vítězi, čest poraženým!

Výsledková listina  
(pořadí – hráč – poměr zápasů výhra/prohra):

1. Eduard Klobouček (6/1), 2. Adam Kotyza (5/2),  
3. Martin Jech (5/2), 4. Jiří Kelbl (4/3), 5. Radek Jenček 
(4/3), 6. Tomáš Dušek (3/4), 7. Tomáš Pěnkava (1/6),  
8. Adam Hübsch (0/7) 

PODZIMNÍ VOLEJBALOVÝ TURNAJ 2018
MEMORIÁL LENKY MRÁZKOVÉ, 2. ročník

Turnaj smíšených družstev (4M+2Ž)

sobota 15. 12. 2018, SCUK Hostivař
pořadatel: KTV PF UK + VŠEHRD

Turnaje se zúčastnilo 7 týmů, tedy bezmála 50 studentů 
a absolventů. 

První tři místa obsadila družstva s názvy: Volejbalová 
grupa, Ofensivní smršť a Pupíci.

Vítězům gratulujeme, všem pak dohromady děkujeme 
za  hodnotný sportovní výkon!

CORE 4 YOU – CORE TRAINING a PROTAŽENÍ

sobota 15. 12. 2018, PF UK  
(posilovna, aerobikový sál)

pořadatel: KTV PF UK + VŠEHRD

Cvičení CORE 4 YOU proběhlo v tělocvičných prosto-
rách Právnické fakulty UK. První hodina byla zaměřena 
na intenzivní posilování celého těla s využitím hluboké-
ho stabilizačního systému a cvičilo se na 9 stanovištích 
s  různými pomůckami – bosu, fitslide, míče, medicim-
baly, posilovací gumy a další. Poté následovalo 60 minut 
protahovacích cvičení, uvolnění páteře a relaxace.

Akce se zúčastnilo 17 studentů pod vedením Bc. Bertošové.
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Děkujeme všem sportovcům za účast, VŠEHRDu za vstříc-
nou a plodnou spolupráci a těšíme se na viděnou při jar-
ním Děkanském sportovním víkendu, 6. a 7. 4. 2019!

Za KTV PF UK,
Mgr. Radek Jenček (stolní tenis), Mgr. Michal Mrtka 
(volejbal), Bc. Kristina Bertošová (Core 4 You),

17. 12. 2018
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Fakultní florbalový tým přivítá další hráče i hráčky

Studenti Právnické fakulty nezískávají ceny pouze v od-
borných soutěžích, ale i na poli sportovním. Již několik 
let funguje florbalové družstvo, které reprezentuje naši 
fakultu v rámci Univerzitní florbalové ligy. 

Richard Iltis, která je hybatelem celého právnického flor-
balového týmu, se pustil do jeho obnovy, před rokem. 
Tým měl málo členů, ale počet se během roku doplnil na 
potřebných 30 lidí. Zajímavé je, že Univerzitní florbalová 
liga je otevřena smíšeným týmům a také v našem druž-
stvu jsou dvě studentky. Utkání se odehrávají většinou na 
stadionu na Julisce. 

Florbal je možností se protáhnout a zároveň se sezná-
mit s novými lidmi. Tým právnické fakulty si vede dobře 
a  mnohdy porazí budoucí lékaře, biology nebo inženýry. 
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